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változatlan maradt; ez az ország nem enged-

heti meg magának azt, hogy egy egyeteme 

megszűnjék- Ha áldozatok hozásáról van szó: 

Szeged soha nem marad ki s moat is meg kell 

hoznia bizonyos áldozatot. Az már más kérdés, 

hogy a város — éppúgy mint Pécs — nem 

nyugszik egykönnyen bele egyetlen fakultás 

elvesztésébe sem s ba a körülmények megen-

gedik, akkor a most elkövetkezendő végső tár-

gyalások folyamán azon lesz. hogy a yáros ál-

dozatkészségével ujabb bizonyságával kivigye 

a jogi fakultás fenntartását. 

Az egyetém ügye egyébként közeledik a vég-

leges befejezés elé. Tukats Sándor dr. Kolozs-

várra utazott, ahol Bartók György dr. profesz-

ezor már szombat óta tartózkodik; megvizsgál-

ják az ottani egyetem állapotát: számbaveszik 

a tanév megkezdésének lehetséges időpontját 

s ehhez mérten tesznek majd jelentést a kul-

tuszkormánynak. Hóman miniszter a kolozsvári 

út ntán azonal Szegedre jön, megkezdi a ta-

nácskozásokat s az itteni megbeszélések alap-

ján dönt azután abban a kérdésben, hogy mi-

lyem javaslatot terjesszen a törvényhozás elé 

a szegedi egyetem ügyében. Véglegesnek mond-

ható, hogy Ereky István dr., Horváth Barna 

dr. és Surányi-Unger Tivadar dr. professzorok 

Péösre mennek, az ottani jogi fakutáson fejte-

nek ki a továbbiakban működést, vagyis Sze-
gedről elmegy a jogi kar. Az orvosi karból 

Baló József dg., Miskolczy Dezső dr. ée Purjesz 
Béla dr. távozása mondható biztosnak, ők Ko-

lozsvárra mennek. A többi Szegeden működő 
egyetemi tanár Szegeden marad a megalapí-
tandó Horthy Miklós tudományegyetemen. 

A közeli napokban meginduló szegedi ta-

nácskozásokkal kapcsolatban Pálfy József dr. 

polgármester a következőket mondotta a Dél-
magyarország munkatársának: 

— Az itteni tárgyalásoknak egyik igen fon-

tos pontja lesz az, amelyet én most is hangsú-

lyozni kívánok, hogy a város a jogi kar fenn-
tartása érdekeben tegyen meg minden lehetőt. 
Arra fogjuk a továbiakban is kérni Hóman 

Bálint kultuszminisztert — s tekintve megérté-

sét és jóakaratát, bízom benne, hogy kérésünk 

meghallgatásra talál — hogy legalább ebben az 

évben ne szüneteltessék a szegedi egyetem jogi 

karát: a város vállalni fogja a fenntartás költ-
ségeit. Úgyis fisak átmeneti szükségintézkedés-

ről van szó s addig, míg az országgal együtt 

a saegedi egyetem is lélegzethez jut: ki fog 

tűnni, hogy a város szempontjából routábilis-e, 

a magyar kultúra szempontjából pedig szük-

séges-e a szegedi egyetem jogi fakultásának 

fönntartása? Én azt hiszem, hogy mindkét 

szempont megkívánja, hogy a szegediéegyetem 

ne működjek csonkán. Idővel a jogi kar úgyis 

kifizetné öumagát s így a város vállán nem 

maradna teher, viszout megmaradna a teljes 

ogyetem. 

— Ami a pécsi nézetet illeti: kétségtelen, 

hogy egy város nehezen nyugszik bele egyete-

mének — amelyért áldozatot hozott — megcson-

kításába. Szegeden nem lehetett volna arról 

SZÓ, hogy a bölcsészeti fakultást veszítsük el, 

mert ezzel elvesztettük volua a tanárképző fő-

iskolát is. Ez pedig igen nagy létszámú főis-

kola 6 ezért a jogi kar helyett inkább ehhez kel-

lett ragaszkodnunk. 

— Bíznunk kell egyébként Hóman miniszter 

kijelentésében, aki azt mondotta, hogy Szege-
det. a veszteségért kárpótolni fogják. A kárpót-
lás egy, az egyetemmel összefüggő mezőgazda> 
sági és kertészeti középfokú iskola fölállításá-
val történne, amelyre kétségkívül igen nagy 
szüksége van a városnak és a város vidékének. 
Hatása pedig egyelőre szinte felmérhetetlen 0 
Dálvifdák gazdasági szakoktatásának, gazdasági 
szakemberek képzésének szempontjából. Az er-

re vonatkozó kérdések tisztázására is a nemso-

kára meginduló tárgyalások folyamán kerül 

sor. Meggyőződésem, hogy Szeged mindenkép-

pen meg lehet majd elégedve a lehetőségekhez 

mórlen elért legjobb eredménnyel, — fejezte 

be nyilatkozatát a polgármesteri 

Éveken át arzénnel mérgezed kut vizét itta 
egy átokházi család 

A család mindhárom tagja arzénmérgezésben szenved — Hogyan került a kut 
vizébe a lassan ölő méreg ? 

(A Délmagyarország munkatársától) Külö-

nös eset foglalkoztatja hétfő óta a szegedi 

rendőrség bűnügyi osztályát. Németh Vendel 

35 éves átokházi gazdálkodó nemrégiben felvé-

telre jelentkezett a belgyógyászati klinikán. Az 

orvosok kérdéseire elmondotta, hogy mintegy 

öt év óta erős gyomorbántalmak kínozzák. Be-

tegségével már több orvosnál járt. de komo-

lyabb bajt nem tudtak nála megállapítani. A 

belgyógyászati klinikán tüzetes vizsgálat alá 

vették a gazdálkodót. A vizsgálat eredménye-

képpen meglepődve állapították meg, hogy a 

gazdálkodó arzénmérgezésben szenved. A vizs-

gálat eredményét közölték Németh Vendellel 

is. A gazdálkodó nem tudott választ adni arra 

a kérdésre, hogyan kerülhetett az arzén a belső 

részeibe. 

A belgyógyászati klinikáról orvosi bizottság 

szállt ki Németh Vendel Átokháza 1128. szám 

alatti tanyájára. A bizottság vegyészeti vizs-

gálat alá vette a konyhában található élelmi-

szereket és az edényeket, amelyekben Némethék 

főznek és amelyekből esznek, mérget azonban 

egyikben sem találtak. A vizsgálat során el-

jutottak a kúthoz is. A kút vizének a vegyé-

szeti vizsgálata meglepő eredménnyel végző*' 

dött. Kimutatták, hogy a vizben literenklnt 2 

miligram arzén található• A gazdálkodó, fele* 

ségo és egy 10 éves rokonuk évek hosszú során 

át fogyasztották a kút arzénes vizét. A méreg 

hatása legjobban a gazdálkodónál jelentkezett, 

míg felcségónél és rokonánál ugyancsak fel* 

léptek a gyomorbántalmak, azonban nem olyan! 

nagy mértékben, mint Németh Vendelnél. 

A belgyógyászati klinika orvosi bizottsága; 

a Németh tanyáján végzett vizsgálat eredmé-

nyét most, hétfőn közölto a rendőrséggel. A 

rendőrség a különös arzénmérgozéscs esetben 

nyomban megindította a nyomozást, annak 

megállapítására, hogyan került a nagymennyi* 

ségii méreg Némethék kútjának vizébe? Lehet-

séges hogy valamelyik haragosuk éjnek idején 

csempészte a kútba az arzént, ninfis azonban 

az sem kizárva, hogy a méreg természetes úton 

a föld arzéntartalmából került a kútba. Az ér-

dekes arzónmérgezéses esettel kapcsolatban 

majd a nyomozás lesz hivatva megállapítani, 

hogy hogyan is került a méreg Németbe]- kút-

jának vizébe. 

Jó tengeri- és burgonyatermés 
Ígérkezik Szegeden 

Kedvező jelentés a szegedi munkapiacról a közigazgatási bizottság ülésén 
A szegedi járványkórházba hozzák a pest- és csongrádmegyei betegeket 

(A Délmagyarország munkatársától) A köz-

igazgatási bizottság hétfőn délután 4 órakor 

tartotta ülését Pálfy József dr. polgármester 

elnökletével. Pávó Ferenc dr. tb. főjegyző be-

jelentette, hogy az 1941. évi útalapi költségve-

tés elkészült, az őszi közgyűlés fogja tárgyal-

ni. Korpássy Elemér helyettes árvaszéki elnök 

az árvaszék ügymenetét ismertette, majd vitéz 

Tóth Béla dr. tisztifőorvos ismertette a tissti-

főorvosi hivatal jelentését. A belügyminiszter 

eddig összesen 10.000 pengőt utalt ki a Domo-
kos-nővérek Hóbiártbasa-utcal óvodájának ki-
bővítési fiéljaira. A kibővítést úgy eszközlik, 

hogy az óvóda napközi otthonként is használ-

ható legyen. Az utóbbi időben Pest- ée Cson-

grád-vármegye azzal a kéréssel fordult Sze-

gedhez. hogy a vármegyék területéről is ve-

gyen fel a város a fertőző kórházba fertőző 

betegeket, tekintve, hogy Pest- és Csongrád-

vármegyében nincs fertőző kórház, sőt Pest-
megyének még közkórháza sincs. Szeged lehe-
tővé tette, hogy a két vármegye betegei a sze-
gedi fertőzőkórházban kapjanak elhelyezést; 
a város polgármestere nagy szociális megér-

téssel kezelte ezt a kérdést és ennek tudható 

be, hogy a betegek szállítása még egyre tart 

és gyógykezeltetésük igen jó eredményt mutat 

fel. Beszámolt ezután yitéz Tóth Béla dr- tisz-

tifőorvos azokról az intézkedésekről, amelyek 

a jég szállít ásókkal kapcsolatos szabálytalan-
ságok megszüntetésére irányulnak. Az iparha-

tóságok a legszigorúbban ellenőrzik a jövőben, 

hogy a jégkészítés és a jégszállítás az előírt 

egészségügyi szabályok betartásával történjék. 

Szepessy Aladár pénzügyigazgató a pénz-

ügyigazgatóság jelentését, vitéz Nagyághy 
Géza dr. az ügyészség jelentését ismertette. A 

tanfelügyelő jelentésének felolvasása ntán 

Ööllner Károly dr. az útfentartási munkála-

tokkal kapcsolatos kérdéseket terjesztette az 

ülés elé, majd Horváth János gazdasági fő-

felügyelő az idei termésjelentóst nyújtotta be. 

A termés általában közepesnek, sőt rossznak 
mondható. Gabonanemüek a mult évhez viszo-

nyítva rosszul fizettek. Kukoricából1 és burgo-

nyából elég jó termés ígérkezik. Szöllő éa a 

gyümölcsök általában igen rosszak. Vannak 

egyes területek, ahol egyáltalán nincs szöllő* 

termés. Munkanélküliség nincs, a munkabérek 

igen jók, a mezögazdasáági munkások elérték 

a 8—10 pengős napszámot is, 

A jelentéshez Tóth Imre dr. szólt hozzá. 

Tudomása szerint Alsó- és Felsőtanyán aa 

idén nem lesz egy hektó bor sem. A szántóföl* 

dek sok helyütt még mindig víz alatt állnalá 

s így az őszi munka elmaradása miatt a jövő 

évi termés elé is igen borúlátóan tekinthetünk, 

Kérte a hatóságokat a vízlevezetési munkála* 

tok minél gyorsabb befejezésére. 

Pálfy József dr. polgármester válasziíbart 

kijelentette, hogy a vízlevezetési munkálatok-

ra az államsegély rendelkezésre áll, a munka 

folyik s remélhetőleg igen rövid idő alatt be-

fejezéshez is jut. 

A rendőrkapitányság jelentését lapunk más 

helyén közöljük. A jelentés után Gergely Jó . 

zsef állategészségügyi tanácsos a hivatalával 

kapcsolatos ügymenetet ismertette. Az állat-

forgalom kielégítő, a fertőző állatbetegségek 

közül a sertéspestis mutatkozott néhány kerü-

letben. 

Ezzel a bizottsági ülés véget ért 

— A természetes »Ferenc József* keserűvíz 
j régóta kitűnően bevált háaszer megrögzött szék-
I rekedésnél és annak mindenféle káros következ-

ményeinél; biztos, enybe és gyorsan haló has-
hajtó, mely számos betegségnél az emésztést ja-
vítja és az étvágyat fokozza. Kérdezze meg orvosát! 

imaszÉSfbf rbeaddsl hlrdefntánq 
A Szegedi Izraelita Hitközség az imaszékek 
bérbeadását szeptember 17-én, kedden kezdi 
neg. A régi bérlők élőjogát szeptember 27-en, 
pénteken déli 12 Óráig tartja fean. Uj bérűié-
sokre igénybejelentések a jegyzői irodában 
(Margit-utca 20. I.) adandók be. Főiinnepi is-
frntí«z(-lriffl;re csak jeggyel lehet belépni. 


